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واکنش سردار کوثری به نحوه اطلاع رسانی 
سقوط هواپیمای اوکراینی:

الان چیزی را در این عالم نمی شود 
پنهان کرد

 محمداســماعیل کوثری که اکنــون دوباره به  �
پارلمان بازگشــته و از اعضای کمیســیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی است، گفت وگوی مفصلی 
با سایت انصاف نیوز انجام داده و درباره مسائل و 
موضوعات مختلفی صحبت کرده است. او درباره 
اتفاقات آبان ۹۸ گفته است: سال ۹۸ که رخدادها 
از بحث بنزین شروع شد، آقای سلامی روز یکشنبه 
که در دبیرخانه شــورای امنیت ملی جلســه بود، 
از جلســه که بیرون آمد، به مــن زنگ زد و گفت 
که اینها به نتیجه رسیده اند که شب جمعه همه 
باید آماده باشــند که این طرح اجرا شود. این شد 
که ما حتی اقدامات خــود را آغاز کردیم. ناجا در 
درجه اول گفت من ۱۰، ۱۵ نفر می گذارم در پمپ 
بنزین ها، هرکســی می خواهد بنزین بزند، هم بیاید 
و منظــم بنزین بزند. بعد آقــای روحانی می گوید 
که «من اصلا مطلع نبودم!»؛ حالا مثلا از یک ماه و 
خــرده ای قبل از این ماجراها، ســپاه کتبا به آقای 
روحانی نامه نوشــته بود که «اگر می خواهی این 
کار را انجام دهــی، ما قبول نداریم، مگر که مردم 
را توجیــه کنید». کوثــری درباره بازداشــت های 
اشــتباهی که در قضیه ترور دانشمندان هسته ای 
رخ داد، گفته اســت: این را من نمی توانم قطعی 
بگویــم و خــود نیروهــای امنیتــی و اطلاعاتــی 
بایــد دقیقش را توضیــح دهند. اینجــا من هیچ 
اظهارنظــری نمی کنم؛ چون مطلع نیســتم و آن 
موقــع دیگر تا حدی جدا شــده بــودم؛ اما قطعا 
بدانیــد که در این گونه موارد آدم به خیلی از افراد 
ممکن است شک کند، دنبالش هم می رود؛ اما به 
آن نتیجه ای که می خواهد، ممکن است نرسد؛ اما 
در ماجرای همین مازیــار ابراهیمی و اینها گمانم 
حتی اعتراف کرده بود که رفته است اسرائیل، اما 
بعدا مشــخص می شــود که اصلا این گونه نبوده 
اســت. بالاخره برخی گزارش هایــی را که می آید 
باید دنبال کنند؛ اما بعدا که به این نتیجه می رسند 
که نه این گونه نبوده است، می گویند خب نیست.

او درباره اینکه آیا درمورد نحوه اطلاع رســانی 
ماجــرای هواپیمــای اوکراینی در ســال ۹۸ نقدی 
دارید یا نه، گفته است: آن موقع در حال آماده باش 
بودند. به آنها آماده باش صد درصد داده بودند. آدم 
در این مواقع به هر چیزی حساس می شود. آنهایی 
هم که پای رادارها بودند، با حساســیت کارشــان 
را انجام می دادند. الان هم دادگاه دارد رســیدگی 
می کنــد. بلافاصله بچه ها به مــن اطلاع دادند که 
چنیــن اتفاقی افتاده اســت. ما گفتیــم منطقه را 
خصوصا نیروی انتظامی پوشــش داد که اشخاص 
دیگری نیایند؛ تا متخصصــان بتوانند تحقیق کنند 
چه رخ داده است. فکر می کنم آن موقع مسئولیتی 
هم داشــتم. بعد از نماز بود که بچه ها خبر دادند 
این اتفاق افتاده است و من هم همان موقع اعلام 
کــردم که چنین اتفاقــی رخ داده اســت. الان که 
چیزی را در این عالم نمی شــود پنهان کرد که مثلا 
کسی بگوید «فلان چیز را نگوییم»؛ این گونه نیست؛ 
اما اینکه تأمل کردند تا اصلا ببینند چه هست و چه 
نیست تا خبر را درســت و دقیق بدهند، باعث شد 

این مسئله کمی با تأخیر اطلاع رسانی شود.
کوثری درباره حصر هم گفته اســت: الان حصر 
نیستند. دارند زندگی شــان را می کنند و خیلی هم 
خوب دارند کارهای شــان را می کننــد؛ اما فعالیت 
سیاسی ندارند. منع شــده اند. بالاخره قانون است. 
اگر همان شــورای عالــی امنیت ملــی بیاید و هر 
تصمیمی بگیرد، همه باید تابع باشیم. این تصمیم 
آنجا گرفته شــده است. سال ۸۸ پنج نفر بودیم که 
به دیدن آقای موسوی رفتیم. من و آقای بروجردی، 
نقوی حســینی  آقای  ابراهیمــی،  حجت الاســلام 
و خانــم الهیان. به ایشــان گفتیم شــما می گویید 
تقلب شــده آخر بر چه اساســی می گویید؟ ایشان 
برگشت گفت من نه شــورای نگهبان را قبول دارم 
و نه وزارت کشــور را. گفتــم عیبی ندارد بعضی ها 
در این کشــورند که اصلا نظام را هم قبول ندارند؛ 
اما دارنــد زندگی می کنند. در زمــان پیامبرش هم 
بــوده که پیامبر را قبول نداشــتند؛ اما پیامبر با آنها 
خوب برخورد می کرده. چرا؟ چون تحت حکومت 
اســلامی بودند. به ایشــان گفتم اصلا شما را چه 
کســی تأیید کرد؟ بالاخره قانون است دیگر. مرجع 
تأیید کننده ایشــان چه کســی بود؟ همان ها بودند 
یعنی شــورای نگهبان و وزارت کشور. او گفته که از 
نامه شــورای نگهبان درباره رد صلاحیت لاریجانی 
قانع شده است. او گفته است: بعضی مواقع هست 
کــه بعضی از خودی ها هم ناراحت می شــوند. از 
خودی ها هم چند نفر رد شدند. درصورتی که وزیر 
هم بودند. بخواهیم اسم ببریم الان بعضی از آنها 
مســئولیت گرفته اند و بعضــی نگرفته اند؛ اما آنها 
هم رد شــدند. پس این نیست که تماما بگوییم به 
خاطر نگاه سیاسی بوده. بعضی ها اصلا در آن حد 
نبودند. خودشــان و اطرافیان شان فکر می کنند که 
در آن حد هستند؛ اما واقعیتش این است که در آن 
حد نبودند. کوثری در واکنش به اینکه ادعایی شده 
بود مبنی بر اینکه فردوســی پور با نظر رهبری کنار 
گذاشته شــده است، گفته اســت: نه، اصلا؛ ایشان 
حتــی در دولت هــم دخالتی نمی کننــد، دولت را 
که خودشــان حکم رئیس جمهور را می دهند یا در 
مسائل حقوقی اگر هم بخواهند اظهار نظری کنند، 
خیلــی علنی این کار را می کننــد. مثلا گفتند آقای 

مشایی را نگذارید. رهبری ابایی ندارند.

سخنگوی حزب اعتماد ملی: 
اصلاح طلبان هیچ برنامه ای برای 

انتخابات آینده ندارند
ســخنگوی  � جوادی حصار،  محمدصادق  ایلنا: 

حزب اعتماد ملی، درباره وضعیت اصلاح طلبان و 
همچنین برنامه آنها در انتخابات مجلس دوازدهم 
در ســال ۱۴۰۲ گفت: از برنامه آینده اصلاح طلبان 
هیچ اطلاعی وجود ندارد. تغییر محسوسی نسبت 
به گذشــته نکردند و همچنــان دارند فکر می کنند 
که بایــد چه کاری انجــام دهند. او دربــاره دلایل 
منفعلانه رفتار کردن اصلاح طلبان و مشکلاتی که 
بین احزاب وجود دارد، گفت: نداشتن برنامه روشن 
میــان اصلاح طلبــان، نتیجه اش آن می شــود که 
آینده  پر از ابهام اســت و همین که تصمیمی برای 
آینده نگرفتند، این منفعل بودن را روشــن می کند. 
اصلاح طلبان بــرای اینکه به نتیجــه ای اثربخش 
برســند، باید حداقل در دو حوزه درونی و دینی به 
انسجام برســند. این فعال سیاســی اصلاح طلب 
افــزود: در انســجام درونی اول بایــد دید در حزب 
و مجموعــه جمعیتــی که در تصمیم ســازی ها و 
تصمیم گیری ها دخیل است، چه کاری می خواهند 
انجام دهند و در برنامــه بعدی، اگر به جمع بندی 
روشــنی رســیدند، در تعامل بــا دیگــر احزاب و 
مؤلفه های تصمیم سازی و تصمیم گیری در جبهه 
اصلاحات، به تبادل نظــر بپردازند و گفت وگو کنند 
تا به یک هدف و روش مشــترک برســند. بنابراین 
انســجام محصول تعامل، گفت وگــو و تبادل نظر 
بین حزبی و درون حزبی است و آرزو می کنم انسجام 
بین احزاب شکل بگیرد. جوادی حصار درباره آینده 
اصلاح طلبــان گفت: آینده اصلاح طلبــان با آینده 
اصلاح طلبی فــرق دارد. آینده اصلاح طلبی امری 
محتوم و ضرورتــی انکارناپذیر اســت که جامعه 
نیاز به اصلاحات دارد؛ ولی در آینده، اصلاح طلبان 
فعلی اگر خودشــان را با نیازهــای روز، اقتضائات 
زمانه و امکاناتی که در اختیار دارند، منطبق کرده و 
معقول و مدبرانه رفتار کنند، می توانند در مجموعه 
تصمیم سازی ها و تصمیم گیری های اصلاح طلبانه 
بمانند و اگر ایــن کار را انجام ندهند، جایگزین های 

بهتری جای آنها را اشغال خواهد کرد.

تکذیب خبر بازداشت 
یک نماینده مجلس

جمهوریت: بــا وجود اینکــه در روزهای اخیر  �
برخی اکانت ها در توییتر و اینستاگرام از بازداشت 
فریدون حسنوند، رئیس کمیسیون انرژی مجلس، 
از ســوی دســتگاه های امنیتی خبر دادند، اما این 
خبر صحیــح نیســت. پیگیری های خبرنــگار ما 
نشــان می دهد این خبر از اساس کذب و نادرست 
است. این شایعه که در فضای مجازی به صورت 
گسترده وایرال شده است، صحت ندارد و از سوی 
برخی اکانت های خارج از کشــور تولید و باز نشــر 
می شود. فریدون حسنوند، رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس و نماینده اندیمشــک در مجلس شورای 
اسلامی، سابقه چند دوره حضور در مجلس را در 

کارنامه خود دارد.

سیاست

روزنه خبر

ادامه از صفحه اول

سال نوزدهم    شماره 4179 یکشنبه   5 دى 1400

 وحیــده کریمی: اعضــای جبهه پایــداری  همچنان 
بــه دنبــال اجرائی کــردن ایــده خــود در رابطه با 
محدودسازی اینترنت بدون توجه به ایراد های طرح 

صیانت و تبعات مسدود سازی اینترنت هستند.
به تازگــی علــی خضریان در نامــه ای خطاب به 
رئیــس مرکــز پژوهش هــای مجلــس، ایراد ها به 
طرح صیانــت را اقدامی ورای اختیــارات قانونی و 
بدون پشــتوانه علمی این مرکز دانســته است. این 
در حالی  اســت که مرکز پژوهش هــای مجلس در 
بررسی کارشناسانه تحت اختیارات قانونی خود نظر 
رســمی اش را اعلام کرده اســت. البته واکنش هایی 
این چنینــی به نقدکننــدگان طرح صیانت از ســوی 
اعضــای پایــداری  در مجلس، مســبوق به ســابقه 
اســت. پایداری ها از همان ابتدای مطرح شدن طرح 
محدودســازی اینترنت، در پس پرده  جــزء حامیان 
اصلی مسدود سازی اینترنت بدون توجه به لطمات 
جبران نا پذیر  آن بودند و بر هر مخالفت و نقدی که از 

طرح می شد، به سخت ترین شکل ممکن تاخته اند.
در ایــن بین، پایداری هــا هر کجا کــم می آورند، 
رهبری را در تصمیم خود دخیل می دانند و می گویند 
ایشــان با تصمیم آنها از قبل موافقت کرده اســت؛ 
ماننــد این ســخن آقا تهرانــی که در قــم گفته بود: 
«پیش نویس طرح قانــون حمایت از حقوق کاربران 
و خدمــات پایه کاربــردی فضای مجــازی، خدمت 
رهبری معظم عرضه شــده اســت» و با این ســخن 
سعی در القای کســب موافقت رهبری و  حاکمیت 
با محدود ســازی اینترنت مطابق طرح مملو از ایراد 
صیانــت کرده بــود. آقا تهرانی همچنیــن گفته بود: 
«مجلــس فعلی، مجلس انقلابی اســت و همه نیز 
بــه آن اذعان دارند. مجلس نیز باید به راســتی این 
انقلابی بودن را نشــان می داد. کمیســیون فرهنگی، 
بحث صیانت از کاربران فضای مجازی را مطرح کرد 

که چه کنیم کاربران ما صیانت شوند؟».
زمان هشتادوپنجی شــدن طرح که با انتقادهای 
گســترده ای مواجه شــد و به گفته سعیدی، نماینده 
چابهــار «امروز روز تلخی برای مجلس بود» و حتی 
این  نماینده از مردم بابت تصمیم نابخردانه مجلس 
عذرخواهی کرد، آقا تهرانــی گفت: «در یک روز ۱۲۰ 
هزار پیج علیه مــا راه انداختند، اگر صد میلیارد پیج 
هم ساخته می شد، ما کار خودمان را خواهیم کرد».

دقیقا برنامه پایداری های مجلس انجام کار خود 
بــدون توجه بــه منافع ملی و عمومی اســت و این 
اقلیت تنــدرو هر چه خود صلاح بدانــد، همان باید 

برای ۸۰ میلیون ایرانی اجرائی شود.
طرح صیانت از کاربــران در فضای مجازی یا در 
حقیقت همان ایــده محدود ســازی اینترنت هم از 
این قاعده مســتثنا نیســت و حال که طرح با دست 
رد مرکز پژوهش ها رو بــه رو  و مواد آن خلاف قانون 
اساســی تشــخیص داده شده اســت، پایداری ها در 
تلاش هستند این نظر کارشناسی را به یک اظهار نظر 

سیاسی تقلیل دهند.
در این  راســتا، علــی خضریان در نامــه خود به 
رئیس  مرکــز پژوهش ها، به همراهــی این مرکز در 
زمان ریاســت زاکانی اشــاره کرد کــه خب موافقت 
مرکز پژوهش های مجلس در آن زمان بیشتر رنگ و 
بوی سیاسی دارد تا مخالفت کارشناسی امروز مرکز  
پژوهش های مجلس که مستند به دلایل متقن تهیه 
شده است؛ به خصوص که به گفته اسلامی، سازمان 
نظــام صنفی رایانه ای اســتان تهران در جلســه ای 
کــه با حضور زاکانــی در مرکز پژوهش ها داشــتند، 
به صراحت با طرح مخالفت کرده بودند، اما عکسی 
از جلســه منتشر و گفته شــده بود تصمیم نهایی با 
همراهی کارشناسان و فعالان این حوزه گرفته شده 

است.
حال علی خضریــان در نامه خود مدعی شــده 
«جناب نگاهــداری در حالی کلیات طرح حمایت را 
بدون پشتوانه پژوهشــی رد کرده است که این طرح 

ذیل ماده ۱۴۲ ایٓین نامه داخلی مجلس و پس از طی 
مراحل پژوهشی و تأیید ناظران علمی، از سوی مرکز 
پژوهش ها تهیه شــده اســت؛ لذا اقدام اخیر رئیس 
مرکز شــائبه غلبه مؤلفه های سیاســی بر علمی را 

تقویت می کند».
 در بخش دیگری از نامه نیز نوشــته شــده است: 
«در حالی کــه جدی ترین منتقدان طــرح حمایت از 
حقــوق کاربران، بر اصل حکمرانــی فضای مجازی 
تأکیــد دارنــد، رویکرد رئیــس مرکــز پژوهش های 
مجلس در هــدف قــرار دادن کلیــت قانون گذاری 
پس از گذشــت بیش از یک ســال از انجام پروســه 
پژوهشی در این مرکز، حکایت از غلبه رادیکالیسم بر 
عقلانیت در این مواجهه دارد». او در پایان نیز نوشته 
اســت: «در نهایت باید تأکید شــود اتــکا به ادبیات 
غیرکارشناســی و غلبــه رادیکالیســم در «مخالفت 
مطلق» یــا «موافقت مطلــق» با قانون گــذاری در 
فضای مجازی، ضمن اینکه موجب تشدید هیجانات 

و دوقطبی های فرساینده در جامعه می گردد، منجر 
به حاشــیه رفتن سیاست ورزی عاقلانه برای تصویب 

قوانین مؤثر و کارامٓد می شود».
در حالــی خضریان با کلی گویی به نقد نامه مرکز 
پژوهش هــا در رد طرح صیانــت پرداخته که در آن 
نامــه به ایرادهای گســترده طرح بــه صورت کاملا 
جزئی و تخصصی اشاره شده است. برای نمونه، در 
آن نامه به ایراد هشتادو پنجی شــدن طرح نیز اشاره 
شــده و آمده بود: «در موارد متعــددی امور دارای 
ماهیــت تقنینی، به کمیســیون عالی تنظیم مقررات 
تفویض شــده که مغایــر اصل ۸۵ قانون اساســی 

است».
همچنین بــه دیگر ایرادهای فانون اساســی هم 
از جملــه «تصویب آیین نامــه اجرائــی و مصوبات 
عام الشمول به غیر وزیر یا هیئت وزیران واگذار شده 
که مغایر اصل ۱۳۸ اســت. مغایــرت برخی از مفاد 
طرح با مصوبات شــورای عالی فضــای مجازی که 
مغایــر اصل ۵۷ قانون اساســی اســت. در مواردی 
اعطای مســئولیت به نیروهای مسلح تعیین تکلیف 
شده اســت که مغایر اصل۱۱۰ قانون اساسی است. 
تشــکیل کمیســیون عالی با ترکیب مذکور در طرح 
مغایر اصول ۵۷ و ۶۰ قانون اساســی است. مغایرت 
مفــاد دیگــری از طرح بــا اصــول ۷۵، ۷۷ و فصل 
حقوق ملت قانون اساسی. سلب حق مجلس برای 
مداخله، اســتیفای حق مردم، مطالبه، اســتیضاح و 

سؤال» تأکید شده بود.
بــا توجــه بــه انتقادهای واردشــده بــه طرح، 
خبرگزاری فارس مدعی شــده اســت: «بر اســاس 
اطلاعات غیررســمی، شــنیده شــده رایزنی هایی از 
سوی شورای عالی فضای مجازی با همکاری وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در حال انجام است که 
طرحی که در مجلس پیگیری می شود، متوقف شود 
و بــه جای آن دولت لایحه ای را به مجلس بیاورد». 
در همین راســتا، ســیاهکلی، ســخنگوی کمیسیون 
حمایــت نیز همین نظــر را دارد و می گوید: «از ابتدا 
هم معتقد بودم اگــر دولت لایحه دهد، خیلی بهتر 
اســت؛ زیرا دولت از تیم کارشناسی بهتری برخوردار 
است و ســطح تخصصی نمایندگان نسبت به بدنه 
کارشناسی دولت، پایین تر است. علاوه بر این، دستور 
مقــام معظم رهبری هم بر این اســت که لایحه در 

اولویت طرح است».
بنابرایــن هرچقدر صــدای پایداری ها به رســم 
رویه همیشــگی  آنها بلند باشــد، این بار اراده دولت 
و مخالفان طرح ضعیف صیانت، بر اصلاح درســت 
قانون در رابطه با ســاماندهی فضای مجازی است 
و احتمــالا باید منتظر لایحه ای دقیق و کارشناســی 
از ســوی دولت باشــیم یا حداقل این طرح مطابق 
نظر کارشناســان و فعالان کســب و کارهای مجازی 
و نمایندگان دولــت مجددا بازنویســی و ایراداتش 

رفع شود.

انتقاد علی خضریان از رد طرح صیانت در مرکز پژو هش های مجلس

تحدید دوباره اینترنت
تقویت احتمال توقف طرح صیانت با ارسال لایحه ای از سوی دولت

احتمال رد کلیات طرح
خبرآنلاین: نوری قزلچه، عضو کمیســیون مشــترک طرح صیانت، با بیان اینکه از ماه ها قبل این ایرادها و 
اشــکال ها را گوشــزد کرده بودیم، گفت: متأســفانه، سنگ بنای اولیه طرح صیانت، ســلیقه ای و متکی به 
تفکری خاص بنا نهاده شــده بود و کارشناسی نبوده و سنگ بنای آن کج است. غلامرضا نوری قزلچه ادامه 
داد: شــالوده ابتدایی طرح، خارج از مجلس ریخته شــده بود و ایراد و اشــکال های فراوان آن از ابتدا هم 
مشــخص بود و خوشــبختانه اکنون مرکز پژوهش های مجلس نواقص و کاســتی های آن را اعلام کرده و 
علاوه بر انتقادهای رایج، به مواردی کمتر دیده  شده یا دیده نشده هم اشاره کرده و در نتیجه، حجم اشکالات 
و ایرادها هم بالاتر رفته است؛ بنابراین، الان اصلاح طرح به ضرورتی اجتناب ناپذیر تبدیل شده که گریزی از 
آن نیست. از ابتدا، موافق طرح علنی آن در مجلس بودم. بررسی این طرح با اختلاف رأی جزئی و فقط با 
یک رأی بیشتر به اصل ۸۵ رفت. در واقع، نظر مجلس درباره اینکه طرح در صحن علنی و شفاف بررسی 
شود یا شامل اصل ۸۵ شده و در کمیسیون مشترکی بررسی شود، برابر و تقریبا نصف به نصف بود. رفع این 
ایرادها و اشکال های واردشده به طرح از سوی مرکز پژوهش ها، نیازمند فرصت کافی است. اگر اصلاحات 
لازم انجام نشود و اشکالات با همین کم و کیف باقی بمانند، بعید نیست کلیات طرح صیانت در کمیسیون 
رد شــود. موضوع فضای مجازی به نحوی با حقوق اساســی مردم و گردش آزاد اطلاعات در جامعه گره 
خورده است؛ بنابراین، قانون مجلس نمی تواند خیلی هول هولکی و با عجله به تصویب برسد. یقین دارم 
اعضای محترم کمیســیون هم به اشکال های کارشناسی ای که مرکز پژوهش ها مطرح کرده است، توجه و 

تأمل خواهند کرد و به  احتمال  قوی با محتوای فعلی در کمیسیون رد می شود.

 مهرشــاد ایمانی: به تازگی سید کمال سجادی، سخنگوی جبهه پیروان خط 
امام و رهبری درباره شــرایط و میزان فعالیت خانه احزاب گفته است: «به 
نظر می رسد زمان سه ساله شــورای مرکزی هم به پایان رسیده است ولی 
هنوز با همان شــرایط قبلی کار دنبال می شــود. البته در بعضی استان ها 
خانه احزاب فعالیت هایی دارد اما در مرکز و پایتخت هیچ خبری نیســت. 
اگر چــه برخی کمیته ها مثل کمیته بین الملل گاهی جلســاتی برگزار کرده 
و دعــوت به حضــور هم می کنند؛ اما بــه دلیل انفعــال در روند فعالیت 
خانه احزاب، ما هم رغبتی به مشــارکت آن چنانی در این زمینه ها نداریم. 
باید توجه داشــته باشیم که نظر و سیاســت وزارت کشور نیز در مورد این 
مجموعه تعیین کننده است. از طرف دیگر کمیته ماده ۱۰ احزاب نیز بر این 

روند اثرگذاری دارد».
ســجادی با تأکید بر اینکه احزاب در ایــران بعد از انتخابات ۱۴۰۰ دچار 
انفعال شــدند، عنوان کرد: «از سویی اصلاح طلبان داستان و دلایل خود را 
برای عدم فعالیت دارند و به نظر می رســد اصولگرایان هم به این انفعال 
تن داده اند؛ بنابراین وقتی احزاب کشــور فعالیتی نداشــته نباشــند، خانه 

احزاب نیز طبیعتا دچار انفعال خواهد شد».
او درباره راهکار برطرف کــردن این انفعال گفت: «در وهله اول، قانون 
احزاب باید مورد بررســی قرار گیرد و اگر اشکالاتی دارد، اصلاح شود و در 
وهله دوم، سیاست مشخص احزاب و وزارت کشور اعلام شود، در مجموع 
بــا توجه به شــرایط فعلی، اصلاحــات و ایجاد تغییر در ســاز وکار کنونی 
ضروری به نظر می رســد. خانه احزاب می تواند به باشــگاه احزاب تبدیل 
شــود، باید تشــکیلاتی که شــاید بتوان به آن «صنف» گفت، برای ارتقای 
فعالیت احزاب شــکل گیرد تا این رکودی که به آن گرفتار شــده ایم، از بین 
بــرود. اگر روند انفعالی ادامه پیدا کند، منجر به تعطیل شــدن کامل خانه 
احزاب خواهد شــد. باید برای تعاریف، نقــش و کارکردی که خانه احزاب 
دارد، فکری کنیم، در غیر این صورت این انفعال منجر به خاتمه فعالیت و 

انحلال خانه احزاب خواهد شد».
چند روز پیش هم محمدباقر خرمشــاد، معاون سیاســی وزیر کشور در 
نشست مشترک با کمیته بین المللی خانه احزاب گفته بود: «در حال حاضر 
در کشــور بیش از صد حزب و گروه سیاسی فعالیت رسمی دارند و این در 
حالی اســت که در کمتر کشوری در دنیا شــاهد فعالیت این تعداد احزاب 
و جریان های سیاســی هســتیم و برای همین کثرت احزاب باعث تضعیف 

جایگاه احزاب می شود».
از جمع این ســخنان به نظر می رســد چند عامــل مهم در تضعیف 
کارکرد احزاب در کشــور وجود دارد؛ نخست آنکه از نظر کمیت احزاب 
در ایران تعداد نامتعارفی دارند که این حالت همراه با بی عملی بسیاری 
از این احزاب اســت. احزاب در ایران از چند نظر کارکرد خود را از دست 

داده اند؛ نخســت از منظر کنشگری سیاســی فعالیت تعدادی از آنها -و 
نــه همه آنهــا- محدود به انتخابات شــده اســت و حدفاصل میان دو 
انتخابات کارکرد حزبی تغییر شــکل به موضع گیری های فردی می دهد؛ 
دوم آنکه کادرسازی در احزاب ایران عملا موضوعی فراموش  شده است. 
در کمتر حزبی می توان دید که نیروهای جوان از مســیر حزبی رشد کنند 
و به عالم سیاســت ورود کنند. افزون بر اینها بسیاری از احزاب صرفا در 
وزارت کشــور ثبت شده اند و حتی کارکرد انتخاباتی هم ندارند و محدود 
به جمعی دوســتانه یا فامیلی اســت. علاوه بر اینها به نظر می رسد که 
مشــکلاتی از بیرون نیز بر کارکرد احزاب در ایران تأثیرگذار است. به این 
معنا که نوع نظــارت بر نامزدهای انتخاباتی عمــلا راه را برای ورود به 
قدرت احزاب که مهم ترین هدف سیاســی هر حزب محســوب می شود، 
می بندد. بــرای مثال احزاب اصلاح طلب در تمام این ســال ها و خاصه 
در چند انتخابات اخیر با ردصلاحیت های گســترده تر نســبت به گذشته 
روبه رو بوده اند و اگرچه خود نیز نتوانستند نیروهای تازه نفسی که از گزند 
ردصلاحیت مصون بمانند، تربیت کنند  اما در عین حال شــورای نگهبان 
تمــام نیروهای شــاخص آنهــا را ردصلاحیت کرد و مثــلا در انتخابات 
مجلس یازدهم نیرویی شناخته شده باقی نماند که احزاب اصلاح طلب 
بتواننــد بــا تکیه بر آنها ورود پرقدرتی به انتخابات داشــته باشــند. این 
موضوع یعنی ردصلاحیت های گســترده تــا جایی پیش رفته که صدای 
اصولگرایان هم درآمده اســت؛ برای مثال در ماجرای ردصلاحیت علی 
لاریجانــی و نامه مفصل او به شــورای نگهبان پابه پــای اصلاح طلبان، 
اصولگرایان نیز دلایل ردصلاحیت شورای نگهبان را قانع کننده ندانستند 
و از قضا پاســخ های لاریجانی را منطقــی دیدند یا مثلا محمدرضا باهنر 
به عنــوان یکی از مهم تریــن اصولگرایان به تازگی در انتقاد به شــورای 

نگهبان خواستار تعیین معیارهایی برای بررسی صلاحیت ها شد.
بنابرایــن احزاب در ایران از دو منظر درونی و بیرونی با محدودیت های 

زیادی روبه رو هستند که به گفته بسیاری کارشناسان می طلبد که در وهله 
نخســت از دل جریان های مطرح کشــور چند حزب فراگیر به وجود آید تا 
این سروســامانی به این احزاب پراکنده و بی عمل داده شــود تا بتوانند در 
بستر برنامه هایی مشــخص کار کنند و در وهله دوم امکان آزادی سیاسی 
برای فعالیت احزاب فراهم باشد تا احزاب در شرایطی که فعالیت سیاسی 
بر آنها مسدود شده است، فعالیت شــان صرفا به کنشگری مدنی محدود 
نشــود که این مهم حتما یک تصمیم حاکمیتی را می طلبد. از سوی دیگر 
تصمیم ســازان نیز با نوع نگاه ســلبی با تحزب برخــورد نکنند و تحزب را 
به مثابه یک فرهنــگ وارداتی غربی قلمداد نکنند زیــرا یکی از ملزومات 

چرخش قدرت و مردم سالاری بی تردید تحزب است.
در گزاره نخست یعنی تشکیل حزب فراگیر اصلاح طلبان و اصولگرایان 
در ســال های اخیــر تلاش هایی انجام دادند از جملــه آنکه اصلاح طلبان 
در ســال ۹۷ سعی کردند که تشــکلی با عنوان پارلمان اصلاحات تشکیل 
دهند و اگرچه نافی حضور احزاب متعدد خود نشوند اما در عین حال همه 
احزاب زیر یک ســقف جمع شــوند تا تصمیم گیری های کلان با رأی گیری 
اعضا انجام شود و قرار بود حتی اساس نامه این مجمع نیز نوشته شود اما 
به دلیل اختلافات گسترده میان احزاب اصلاح طلب تحقق این مهم میسر 
نشد. اصولگرایان هم در ســال های اخیر با ایجاد تشکل هایی مانند جمنا، 
شورای وحدت و شــورای ائتلاف در همین مسیر حرکت کردند اما آنها نیز 
حتی در انتخابات های وقت که هدف تعیین شده شــان بود نیز نتوانستند به 
وحدت برســند و اختلافاتشــان تا حدی بالا می گرفت که حتی قادر نبودند 
یک لیست انتخاباتی واحد بیرون بدهند و بعد از هر انتخابات هم مشاهده 
شد که تشکل های مذکور از کارکرد خود افتادند و حتی در دولت کنونی نیز 
دیدیم نه تنها احزاب اصولگرا در پی ادامه وحدت تشکیلاتی نبودند که در 

دولت به سهم خواهی پرداختند.
با در نظر داشــتن جمیع شــرایط فوق باید گفت که وضعیت تحزب در 
ایران در بحرانی ترین شکل خود قرار دارد و اگر این روند در سال های آینده 
اصلاح نشود و در عین حال اگر مسیر فعالیت سیاسی صرفا برای یک جناح 
سیاســی باز باشد، عملا یک رکن دموکراســی در ایران از کارکرد خود تهی 
می شــود؛ چه آنکه حتی اگر به صورت تعیینی یکی از جناح های سیاسی و 
احزاب تشکیل دهنده اش کنار زده شود، جناح مقابل یعنی اصولگرایی نیز 
قادر به کنشــگری حزبی نخواهد بود زیرا فعالیت حزبی در شرایط رقابتی 
معنــا می یابد و اگر رقابت جریانی در کار نباشــد، فعالیت احزاب اصولگرا 
صرفا محفلی و درون جناحی می شــود که به نظر می رســد در آن شرایط 
این سو یا آن سوی ســکه برای مردم فرقی نخواهد داشت که نتیجه چنان 
حالتی بی میلی مردم برای مشــارکت سیاسی می شود؛ همان چیزی که در 

دو انتخابات مجلس ۹۸ و ریاست جمهوری ۱۴۰۰ دیدیم.

بحران تحزب در ایران
خانه احزاب منحل مى شود؟

خشك سالي
 زمینه آسیب بیشتر در زلزله بم

 این ســد بــه منظــور تأمیــن بخشــی از آب 
کشاورزی، صنعت و شــرب شهرهای بم و بروات 
احداث شــده است. شــش میلیون مترمکعب از 
آب ســد در صنعــت، ۳۹ میلیــون مترمکعب به 
منظــور تأمین آب شــرب و ۴۲ میلیون مترمکعب 
آب در بخش کشــاورزی و ۲۲ میلیون مترمکعب 
برای برگشت به محیط استفاده می شود. مدیر آب 
منطقه ای کرمان در پایان شــهریور ۱۴۰۰ گفت سد 
نســاء در بم برای بهره مندی مردم شهرهای بم و 
بروات از آب ذخیره شده در بخش های کشاورزی، 
شرب و صنعت ساخته شده است و اجرای کامل 
خط انتقال آب از این ســد به این شهرها اهمیت 
بالایی دارد، ولی این کار هنوز انجام نشــده است. 
سالانه ۷۰ میلیون مترمکعب از آب ذخیره این سد 
-در صورتی که بارندگی کافی باشد و آب به اندازه 
کافی ذخیره شود- باید در کشاورزی مصرف  شود. 
استان کرمان با متوسط بارندگی ۱۲۸ میلی متر در 
سال منطقه ای خشک است، ولی در سال های آبی 
اخیر این میزان به سختی به ۵۰ میلی متر بارندگی 
رســیده اســت. برداشــت آب از منابع آب عمدتا 
زیرزمینی این استان ادامه دارد. مردم شهر بم ۱۸ 
ســال بعد از زلزله پنجم دی ماه ۱۳۸۲ هم اکنون 

با مشکل بزرگ بی آبی دست وپنجه نرم می کنند.
 

جبهه پایداری بازنده بازی صیانت
 برای همین به احتمال زیاد بعد از این، شــکاف بین 
دو طیف فعلی مجلس موسوم به قالیباف- پایداری 
شدیدتر خواهد شــد و مصالحه  ای که تا کنون باعث 
شــده بود اختلاف های درونی و افتــراق  آنها چندان 
کشدار و برجسته نشود، به پایان خواهد رسید. طرح 
صیانت در صورت اصــرار جبهه پایداری بر آن، بدل 
به نقطه عطفی در چیدمان سیاسی مجلس یازدهم 
خواهد شد و فصل جدیدی در پازل سیاسی پارلمان 

اصولگرایان باز خواهد کرد.


